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1. ÀMBIT D’ACCIÓ AMBIENTAL, TERRITORI I BIODIVERSITAT 

a. Procediments administratius 

 
  

Mes Projecte Actuació Descripció

Gener
Estrategia Nacional 

Cinegética Al·legacions
Presentació d'al ·legacions a la Consulta pública previa sobre la 
«Estrategia Nacional de Gestión Cinegética”.

Gener PDU Port Al ·legacions

Al·legacions demanant que s’arxivi el procediment de tramitació del Pla 
Director Urbanístic (PDU) de la terminal logística intermodal del  Port de 
Barcelona.

Febrer Fringíl ·lids Al·legacions

Al·legacions a l ’autorització excepcional per a la real ització de 
certàmens que impliquen concentracions d’ocells fringíl·l ids en el marc 
de la presència de la influència aviària d’alta patogenicitat (IAAP)

Febrer Secans Lleida Sol·l icitud accés informació Escrit sol·l icitud d'informació expedients

Febrer Secans Lleida Escrit compareixença Escrit de compareixença dels expedients sancionadors

Febrer Agroparc Reunió Reunió amb Natural istes de Gelida

0 Parcel·les de Gavà Al·legacions
Requeriment de l 'AMB per a una infracció urbanística a les parcel·les 
112 i 113, propietat de DEPANA. Es presenten al·legacions

Març Agroparc Escrit consideracions

Consideracions a l 'Avanç de la Modificació puntual del Pla d’Ordenació 
urbanística municipal en l’àmbit del Pla parcial urbanístic de Can 
Joncoses i  finques confrontants per a la implantació del projecte 
AGROPARC

Abril Bike Park Al·legacions

Al•legacions a l ’aprovació inicial del pla especial urbanístic de 
desenvolupament per la implantació d’un bike park al Puig de la Devesa 
(Ripoll) 

Abril Sant Jaume Domenys Escrit consideracions

Escrit de consideracions al  Pla especial urbanístic en SNU per a 
instal•lacions destinades a gestió de residus pol. 4, parc. 113 TM Sant 
Jaume dels Domenys

Abril Biopol Al ·legacions
Al·legacions al pla director urbanístic Biopol-Granvia a l’Hospitalet de 
Llobregat

Abril Can Sabadel l Sol·l icitud accés informació 
Sol·l icitud accés informació al Projecte de renaturalització dels 
aparcaments d’AENA sobre la zona de Can Sabadel l

Maig A2 Al·legacions
Al·legacions a l ’Avantprojecte d’Adequació, reforma i conservació de 
l ’autovia A-2. Tram: Igualada - Martorell  

Maig ZEPA Sol·licitud
Redacció sol·l icitud ampliació ZEPA marina i persona interessada 
MITECO

Juny Secans Lleida Sol·l icitud d'expendients

Escrit sol·l icitant expedients del Tossal  del  Fel ip, al  municipi  d’Almatret 
(30 ha) i de La Vall  dels Masos erms, al  municipi d’Aitona (41 ha)

Jul iol Licitació Port Al ·legacions

Al·legacions a la licitació de les obres  del nou accés ferroviari: projecte 
titulat “Nou accés ferroviari. Vies d’accés i expedició/recepció en Nou 
Llobregat. Serveis afectats i consolidació del terreny”,

Agost Can Sabadel l Escrit consideracions
Escrit DACAAR no satisfacció de la sol·l icitud d'accés a la informació 
ambiental 

Agost Can Sabadel l Redacció sol ·licitud Sol·l icitud Aj. Vi ladecans projecte renatural ització pàrkings

Setembre CAACB Escrit compareixença

Escrit compareixença Ajuntament Montcada i Reixac en el  qual DEPANA 
demana serpart interessada en qualsevol acte de desenvolupament del 
PEU, en virtut de la seva condició de part demandant en el  recurs 
presentat contra el mateix PEU, així com en virtut d’un interès legítim 
col•lectiu ambiental i de l’acció públ ica prevista en la legislació 
d’urbanisme. 

Setembre Parcel·les de Gavà Recurs reposició Recurs de reposició contra ordre de mesures de restauració

Setembre Bagèrgue Escrit

Escrit als òrgans competents posant en dubte sobre si l ’asfaltat de la 
pista forestal que comunica Bagèrgue amb el Corèth de Barradòs 
compta amb els informes perceptius i  la DIA.
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b. Procediments judicials 

 
 
2. CAMPANYES 

a. Defensa  del delta del Llobregat 

PORT DE BARCELONA 
El desembre del 2021 s’obra la consulta sobre l’avaluació ambiental estratègica 
del Pla director urbanístic de la terminal logística intermodal del Port de 
Barcelona. El motiu de la consulta era demanar les aportacions amb els 
aspectes que haurà de tenir en compte l’avaluació ambiental del Pla. 
La resposta de DEPANA va ser la de demanar que s’arxivés aquest PDU per 
les següents raons: 

 Caducitat de la declaració d’impacte ambiental dels accessos ferroviaris i 
viaris al port. 

 Presència de sòls contaminats per cromites al marge esquerre del riu. 
 La declaració d’impacte ambiental no recull els valors naturals presents 

al territori. 
 Perquè la Direcció General de Polítiques Ambientals i Medi Natural 

(DGPAMN) del Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda 
Rural estava treballant en una proposta d’ampliació de l’espai de Xarxa 
Natura 2000 que preveu una nova delimitació dels espais que quedarien 
inclosos dins la ZEPA 146 Delta del Llobregat. 

 La redistribució dels espais lliures no és idònia per compensar els 
impactes ambientals negatius de les infraestructures. 

Mes Projecte Actuació Descripció

Octubre ZEPA Al·legacions

Al·legacions al Projecte d’Acord de Govern pel qual s’aprova la 
modificació de la ZEPA Delta del Llobregat i  es proposa la modificació 
del LIC Delta del Llobregat fins el 30 de setembre de 2022

Octubre Fringíl·l ids Escrit de personació Escrit de personació a Dil igències Prèvies Fringíl ·l ids (Vic)

Octubre Licitació Port Al·legacions Escrit al·legacions MITECO

Octubre Parcel·les de Gavà Recurs reposició
Complement del recurs de reposició aportant demanda de desnonament 
i  projecte de restauració

Novembre ARE Prat Nord Al·legacions
Al·legacions a la segona aprovació inicial  de la Modificació del Pla 
general metropolità en l ’àmbit estació-Seda-Paperera 

Novembre Parcel·les de Gavà Burofax
Burofax impagament arrendament Manuel Hervas (parcel·la 83) per 
normalitzar la situació

Mes Projecte Actuació Descripció

Març ARE Prat Sud Escrit mesures cautelars
Presentació d'escrit mesures cautelars, les quals han estat 
desestimades

Maig ARE Prat Sud Redacció escrit desistiment Es desestima del plet

Juny PDU Gran Via Recurs cassació
Compareixença i oposició als recursos de cassació autonòmics de les 
demandades

Juny Cercs Contesta a la demanda

Contesta a la demanda interposada per la PAIC i  DEPANA a l ’empresa 
EM SPAIN WASTE & TREATMENT

Juliol CAACB Demanda
Recurs contra el Pla especial urbanístic del centre d’acoll ida d’animals 
de companyia de Barcelona, al  terme municipal de Montcada i  Reixac 

Octubre Parcel·les de Gavà Demanda
Presentació de demanda de desnonament contra els ocupants de les 
parcel·les 112 i  113.

Desembre Mort os Cachou Seguiment Seguiment del procediment penal per la mort de l ’os Cachou
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 S’ignoren els valors ambientals de l’IBA 140. 
 
BIOPOL-GRANVIA 
En el mes de març del 2022, s’inicia el procés participatiu del Pla director 
urbanístic Biopol-Granvia.  
En les al·legacions presentades a l’abril, l’entitat posa de manifest la millora 
substancial respecte a l’anterior Pla director urbanístic, el de Granvia-Llobregat 
(PDUGV) de l’any 2017, pel fet que en aquest nou pla es preveu la protecció de 
la zona agrícola de Can Trabal. 
 
AEROPORT DEL PRAT 
En relació amb  el Projecte de renaturalització dels aparcaments d’AENA 
sobre la zona de Can Sabadell, DEPANA demana accés a la informació 
ambiental, en concret en quin estat es troben les converses entre la Generalitat 
i AENA sobre aquest assumpte un cop rebuda la Carta d’emplaçament (2021). 
 
ARE PRAT SUD 
Al març del 2022 es presenta un escrit sol·licitant la mesura cautelar de 
suspensió de les obres del projecte d’urbanització del PAU 2. 
Recordem que  en el 2021 ja es van fer actuacions jurídiques amb l’objectiu 
d’aturar les obres de reparcel·lació del barri residencial projectat fa més d’una 
dècada per la Generalitat i l’Ajuntament del Prat, com a mínim mentre 
s’estudiés la importància de la zona per al conjunt dels ecosistemes del delta 
del Llobregat i s’aprovés el Pla especial de protecció del medi natural i del 
paisatge del delta del Llobregat. 
Tanmateix, DEPANA desisteix del recurs contenciós administratiu al no 
acceptar-se les mesures cautelars que l’entitat va demanar inicialment perquè 
s’aturessin les obres. Actualment, s’està parlant amb l’ajuntament del Prat 
perquè es residessenyi algun dels aspectes més lesius ambientalment d’aquest 
planejament.  
 
SOL·LICITUD AMPLIACIÓ ZEPA MARINA 513 DEL BAIX LLOBREGAT 
El mes de maig de 2022, DEPANA sol·licita l’ampliació de la “ZEPA 
ES0000513 Espai Marí del Baix Llobregat – Garraf”. A més de la línia de la 
costa de Ca l’Arana, també hauria d’incloure el tram final del riu Llobregat fins 
al límit de la zona marítima-terrestre del mateix. 
 
LICITACIÓ DE LES OBRES DELS NOUS ACCESSOS FERROVIARIS: “NOU 
ACCÉS FERROVIARI. VIES D’ACCÉS I EXPEDICIÓ/RECEPCIÓ EN NOU 
LLOBREGAT. SERVEIS AFECTATS I CONSOLIDACIÓ DEL TERRENY” 
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Al juliol del 2022, DEPANA presenta al·legacions a la licitació per les següents 
raons: 

 L’àmbit d’actuació és limítrof a l’espai proposat per ampliar la ZEPA 146: 
la proposta d’ampliació dels espais naturals protegits com  ZEPA al delta 
del Llobregat (ES0000146) del Departament d’Acció climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural el juny del 2022, contemplava l’ampliació per 
a tota la llera del riu, una obligació jurídica que ja venia recollida a la 
Declaració d’Impacte Ambiental del projecte de desviació del Riu 
Llobregat. 

 Aplicació de l’article 4.4 de la directiva aus: tot i que la llera del riu 
encara no s’hagi declarat ZEPA, la Generalitat, la Comissió Europea i la 
IBA 140 l’han considerat essencial per a la conservació de les aus o com 
a àrea d’alt valor per a les mateixes i, per tant, correspon l’aplicació de 
l’article 4.4 de la Directiva 2009/147/CE del Parlament Europeu i del 
Consell, de 30 de novembre de 2009, relativa a la conservació de les 
aus silvestres (Directiva aus), de tal manera que les administracions 
estan obligades a prendre les mesures adequades per evitar la 
contaminació o el deteriorament dels hàbitats, així com les pertorbacions 
que afectin a les aus d’aquest àmbit, o en qualsevol cas, a esforçar-se 
de manera especial per evitar-ho. El projecte del nou accés ferroviari sí 
que comporta un perjudici i, per tant, cal l’aplicació d’aquest article. 

 El finançament de les obres amb els fons “Next Generation EU” és una 
conducta delictiva: atès que les obres del nou accés ferroviari comporten 
indefectiblement una afectació negativa a la llera del riu Llobregat, en 
cap cas poden emparar-se dins del “Pla de Recuperació, Transformació i 
Resiliència” del Mecanisme per a la Recuperació i Resiliència (MRR) del 
Fons de Recuperació de l’instrument “Next Generation UE”, que 
precisament té com a eix transversal l’impuls a la transició ecològica. 

 
MODIFICACIÓ DE LA ZEPA DELTA DEL LLOBREGAT I MODIFICACIÓ DEL 
LIC DELTA DEL LLOBREGAT 
En el marc de la publicació de l’Anunci pel qual es sotmet a informació pública 
el Projecte d’Acord de Govern pel qual s’aprova la modificació de la ZEPA 
Delta del Llobregat i es proposa la modificació del LIC Delta del Llobregat, el 
julilol del 2022, l’entitat presenta al·legacions amb una sèrie de raons que 
posen de manifest que les zones fins ara protegides són insuficients i que 
qüestionen també la delimitació de zones proposades per a la nova ampliació. 
Una de les parts més importants d’aquest ampli document és l’aportació de 
l’estudi d'una trentena d'espècies d'ocells de l'Annex I, totes elles rellevants per 
al Delta del Llobregat, el qual va ser aportat com a document a la Comissió 
Europea en el marc de la Queixa Pilot EUP (2013) 5866, poc abans de 
l'arribada de la Carta d'Emplaçament. Les al·legacions també posen de 
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rellevància que les exigències econòmiques o recreatives mai podran provocar 
la no designació d’una ZEPA i que el criteri en base els quals es suporti la 
decisió final han de ser purament ornitològics, i no només a l’hora de designar 
les zones sinó també a l’hora de fixar-ne els seus límits, segons dret 
comunitari. 
 
ARE PRAT NORD 
En el mes de novembre de 2022, DEPANA presenta al·legacions a  la segona 
aprovació inicial de la modificació del Pla general metropolità en l’àmbit 
Estació-Seda-Paperera. 
En aquestes noves al·legacions, DEPANA posar èmfasi en la necessitat de 
garantir la conservació i protecció de les àrees on s’hi poden trobar espècies 
contingudes en els annexos de la Directiva Hàbitats, especialment en l’entorn 
de la Bassa del Prat i el seu aiguamoll, al tractar-se d’una zona amb un valor 
ambiental considerable. 
 
COMISSIÓ EUROPEA 
En el marc de la queixa pilot EU-PILOT 5866/13/ENVI presentada a la 
Comissió Europea s’ha mantingut la comunicació, així com l’enviament 
d’informes.  
 
PARCEL·LES DE GAVÀ 
El mes de març, DEPANA rep un requeriment de l’AMB per a una infracció 
urbanística en les parcel·les 112 i 113. En resposta al requeriment, l’entitat es 
compromet a fer les gestions necessàries per procedir a la renaturalització 
d’aquests espais. En primer lloc, i amb l’objectiu de prendre possessió, es 
presenta una demanda de desnonament. I, en segon, es sol·licita una ajuda 
econòmica a CaixaBank en el marc de la convocatòria de Medi Ambient del 
2022 per a la restauració de les parcel·les, la qual ha estat atorgada. 
 

b. Ni un pam de terra 

Seguiment de les accions impulsades per aquesta plataforma. 

c. Zero Port 

Seguiment de les accions impulsades per aquesta plataforma. 

d. SOS Llobregat 

Seguiment de les accions impulsades per aquesta plataforma. 

e. SOS Costa Brava 
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DEPANA es va adherir l’any 2020 a la Federació d’entitats SOS Costa Brava a 
favor de la protecció de la Costa Brava. S’ha fet el seguiment de les accions 
impulsades per aquest organisme. 

f. SOSNATURACAT 

A començaments de novembre de 2020 a iniciativa d’un grup de persones de la 
Plataforma Verda de l’Autòdrom de Sant Pere de Ribes (que està lluitant contra 
un Macroprojecte hípic a Sant Pere de Ribes), amb la participació activa de 
DEPANA, es va fer una crida a les plataformes i entitats que lluiten en defensa 
del territori per a emprendre una sèrie d’accions conjuntes, aprofitant el període 
preelectoral. Sense la pretensió de crear una nova plataforma, es va adoptar el 
nom SOSNATURACAT, que englobaria a tots els col•lectius adherits.  

Durant l’ any 2022 es van realitzar diverses reunions de coordinació, tanmateix 
l’activitat es va veure força reduïda, ja que pràcticament es va limitar a l’adhesió 
a iniciatives i comunicats d’altres entitats i col•lectius. No obstant això, cal 
destacar la reunió celebrada el 17/10/2022 amb el Director General de 
Polítiques Ambientals i Medi Natural, Marc Vilahur, per a manifestar-li la 
preocupació de les entitats i col•lectius integrats en SOSNATURACAT en 
relació amb els conflictes mediambientals estesos per tot l’àmbit territorial del 
nostre país. 

g. Accions de campanya i/o de suport de DEPANA durant el 
2022 

 

 Manifest “Els pressupostos de la Generalitat poden accelerar la crisi climàtica i de 
biodiversitat” (Ecologistes en Acció de Catalunya) – desembre 2022 

 Manifest “Demanem una postura valenta per part del govern català a l’hora 
d’aprovar el Pla Regulador d’Ús i Gestió de l`àmbit marí del Cap de Creus” 
(IAEDEN Salvem l’Empordà) – octubre 2022 

 Adhesió a les al·legacions sobre la creació del Conservatori del Litoral de 
Catalunya (SOS Costa Brava) – octubre 2022 

 Manifest contra l’ampliació de l’aeroport de Girona – Costa Brava (ZeroPort) – maig 
2022 

 Campanya i Manifest pel reconeixement legal de l’ecocidi (Coordinadora 
Preservem el Maresme) – maig 2022 

 Petición y manifiesto “España necessita YA una ley de grandes simios” (Asociación 
Proyecto Gran Simio/UICN) – març 2022 

 Manifest “L’Ajuntament diu que vol protegir l’Olla, però no ho ha fet... i el temps del 
seu mandat s’acaba” (Plataforma Salvem l’Olla del Rei) – febrer 2022  

 Manifiesto en contra de la deforestación importada (Amigos de la 
Tierra/Ecologistas en Acción/Greenpeace/SEO BirdLife/WWF/Mighty 
Earth/Coordinadora de ONG de desarrollo de España) – febrer 2022  



    
 

9 
 

 Manifiesto “No al Parque Eólico Mar de Ágata” (Plataforma Stop Parque Eólico Mar 
de Ágata) – febrer 2022 

 Manifest “Per què diem no a l’Agroparc Penedès del Grup Ametller” (Plataforma 
StopAgroparc/Naturalistes de Gelida/Bosc Verd/Unió de Pagesos) – febrer 2022 

 Petición “Salva Doñana” (WWF/ADENA) – febrer 2022 
 Manifiesto Plataforma #SOSbiodiversidad #SOSabejas (Plataforma 

SOSbiodiversidad SOSabejas) – gener 2022 
 Manifest a favor d’una gestió del sòl industrial vacant de la comarca de Bages amb 

una visió supramunicipal per evitar així noves requalificacions dels espais oberts 
del mosaic agrícola i forestal del Pla de Bages (El Meandre) – gener 2022 

 

3. ÀMBIT DE PROGRAMES, PROJECTES I ESTUDIS 
a. Os bru 

DEPANA està duent a terme des de l’any 2019 la campanya escolar d’educació 
ambiental “L’os bru, tresor dels Pirineus” amb l’objectiu de millorar la informació 
sobre la figura de l ‘os bru. 

Tot i que no ha desaparegut mai del Pirineu, l’os bru ha estat i és un gran 
desconegut. I és aquest el punt de partença de la campanya, ja que l’enemic 
més gran de l’os és el seu desconeixement. 

L’os bru és un símbol de la natura ben conservada, i te una funció molt 
important a la natura com a “bioindicador”, és a dir, que conservant l’os 
protegim la resta de fauna i flora del Pirineu. 

Aquestes accions educatives s’emmarquen dins dels principis d’actuació de 
DEPANA, que compta amb el suport d’altres associacions naturalistes i 
científiques i que, per tant, participen dels seus fonaments pedagògics i dels 
seus objectius educatius. En aquest cas, la campanya s’emmarca dins del 
conveni de col•laboració entre DEPANA i la Fundación Oso Pardo, de la qual 
gaudim d’una extensa informació científica i divulgativa. 

L’execució del programa la porten a terme educadors professionals de 
DEPANA, tot i que també hi donen suport voluntaris de l’entitat. 

Estructura de l’activitat: 

Tot i que les xerrades i activitats s’adeqüen a les diferents edats dels alumnes, 
tenen una estructura comuna: 

En primer lloc, es fa una presentació on s’expliquen els elements més 
importants sobre la biologia, la conservació de l’os bru, quants ossos viuen al 
Pirineu, etc. 
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I, en segon lloc, es fan unes activitats interactives on es tracta sobre: 

• Alimentació de l’os 

• Rastres de l’os 

• “Els veïns de l’os” que són la resta d’animals que hi comparteixen hàbitat. 

i. Educació ambiental: “L’ós bru, tresor dels Pirineus” 

Durant aquest curs escolar 2021-2022 hem realitzat una nova edició de la 
campanya d'educació ambiental sobre l'ós anomenada “Lós bru, el tessor del 
Pirineu”. 

Concretament hem realitzat 60 actuacions on han participat 1.342 escolars. 

Hem actuat en 2 àrees: 

 - Barcelona i ciutats properes: Granollers, Sant Quirze del Vallès, Santa 
Perpètua de Mogoda, Hospitalet, Sant Boi del Llobregat, Terrassa, etc. 
Normalment als cursos d'Educació Primària (6-12 anys) però també algun grup 
d'Educació Infantil i Secundària  
 

- Escoles de la Val d'Aran: a l'escola de Les on han participat 78 alumnes (tots 
els grups entre P-3 d'Educacio Infantil i Sisè de d'Educació Primària) i l'escola 
de Vielha on han participat 82 alumnes (tots ells de P-4 i P- 5 d'Educació 
Infantil per petició de la pròpia escola (l'any que ve intentarem actuar amb els 
alumnes d'Educació Primària)  

També hem editat 4000 pòsters de l'ós i n'hem donat un a cada alumne que 
participa a l'activitat. També hem repartit 900 pòsters entre el Centre de 
Recursos Pedagògics de Sort (Pallars Sobirà) i el de Pont de Suert (Alta 
Ribagorça) perquè es distribueixin als alumnes que participin en les activitats 
relacionades amb l'educació ambiental de l'ós que fan les pròpies escoles 
d'aquestes comarques. 
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Per al present curs 2022-2023 s’està realitzant una nova edició de la 
campanya. 

b. Defensa i Protecció dels Animals 

Un dels compromisos de DEPANA en la defensa dels animals és la seva 
representació al Consell de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals de 
l’Ajuntament de Barcelona, participant durant l’any 2022 en les sessions dels 
Plenari del Consell. El 2022 DEPANA va tornar a ser reelegida com un dels 
dotze membres e la Comissió Permanent d’aquest Consell, assistint també a 
les diferents reunions telemàtiques que han estat convocades, així com a les 
tres sessions plenàries.  

En aquest sentit, i en el si d’aquesta comissió, formem part de tres grups de 
treball: el grup de treball d’aus urbanes de la ciutat, el grup de treball de 
reforma de la normativa legal en matèria de protecció i defensa dels animals i el 
grup de treball de “gossos a l’espai públic”.  

Aquests grups de treball no han comptat amb la presència de cap tècnic de 
l’ajuntament, la qual cosa no havia succeït mai. Això ha dificultat molt la tasca 
dels grups, donat que no rebíem el “retorn” de l’administració quant a les 
nostres propostes.  

El primer grup, creat ja fa anys, ha estat treballant per assolir diversos reptes 
tan importants com ara la convivència a la ciutat amb les diverses espècies 
d’ocells, instant a l’Ajuntament de Barcelona a adquirir compromisos ferms per 
a protegir la vida d’aquestes aus, d’entre els quals es destaquen els següents: 
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 Gestió ètica de control de poblacions de columbiformes. Actualment se’n 
controla la població mitjançant l’administració d’un pinso anticonceptiu 
que conté nicarbacina. S’ha presentat a l’ajuntament un projecte per 
instal•lar colomars ecològics, prenent com a model la ciutat de València. 
La idea seria fer una prova pilot a Pça. Catalunya. Un colomar ecològic 
és una instal•lació dissenyada específicament per allotjar columbiformes. 
Aquest hi entren, s’alimenten i nidifiquen. D’aquesta manera es controla 
la seva natalitat fent extracció dels ous que ponen i es controla la seva 
salut administrant medicaments a l’aigua. La resposta de l’ajuntament no 
ha estat massa positiva. Hi continuarem treballant.   

 Reforma de la normativa  per a convertir edificis bird-friendly per evitar 
col•lisions amb les aus.  

 Creació de punts d’aigua potable per a la avifauna, especialment en 
èpoques de calor. La resposta de l’ajuntament és que hi actualment ja hi 
ha prou làmines d’aigua a la ciutat.  

 Implantació de llocs de nidificació i vegetació adaptada tant per a ocells 
com a insectes pol•linitzadors com per especies silvestres que habiten a 
la ciutat, incloent  sensibilització ambiental a través de cartelleria  que 
informi sobre l’avifauna que viu als nostres parcs i els beneficis que 
aporten. L’ajuntament argumenta que no hi pot destinar pressupost per 
aquesta cartelleria.  

 Evitar la destrucció de nius d’ocells com ara falciots i ballesters en 
construccions que han de ser enderrocades.  

 Pirotècnia silenciosa. S’estableix un calendari de reunions mensuals per 
aquest grup de treball.  

 

El segon grup, també creat fa anys, es reactiva per a treballar sobre els canvis 
normatius tant a nivell nacional com comunitari que poden concretar-se durant 
el 2022. 

Modificar l’Ordenança municipal de Protecció, Tinença i venda d’animals 
(OPTVA) motivat per: 

 Incorporar els canvis derivats de normativa de rang superior (DL 2/2008) 
 Noves necessitats de regulació que s’han produït amb posterioritat a 

l’aprovació de l’OPTVA (2014), tals com -a títol enunciatiu i no restrictiu-: 

i. Ampliació i modificació de les definicions de l’Ordenança. 
ii. Prohibició de la tracció animal amb finalitats lucratives 
iii. Prohibició de la presència d’animals als circs ampliada a tot 
tipus 
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d’animals 
iv. Regulació del comerç d’animals vius als establiments 
comercials de venda. 
v. Augment de l’edat de venda de 16 a 18 anys. 
vi. Re-redacció de l’article “gats comunitaris”. 
vii. Modificació dels articles relatius als elements de subjecció dels 
gossos 
(collars) • Re-definició de la conducció de gossos a l’espai públic. 
viii. Regulació de l’ús dels gossos utilitzats amb fins de seguretat. 
ix. Regulació de l’acolliment temporal d’animals de companyia. 
x. Especificar prohibició de la criança d’animals per part de 
particulars (“no 
domicilis”) . 

 Oferir la participació activa de membres experts del Consell Municipal en 
la revisió d’altres projectes normatius d’àmbits territorials diferents. 

L’ajuntament va comunicar que no hi haurà canvis normatius a l’espera de la 
propera aprovació de la Llei de benestar animal estatal.  

El grup de treball “Gossos a l’espai públic” de la Comissió Permanent del 
Consell de protecció dels animals ens va convidar a formar-hi part atès que 
hem denunciat la ubicació projectada pel nou CAACB. Coneixedores que 
DEPANA aposta per un nou centre d’acollida per animals de companyia de 
qualitat i que estigui en una ubicació que no malmeti la natura, com ara l’antic 
aparcament de cotxes del parc d’atraccions de Montjuïc (que ja fa molts anys 
que roman tancat), ens van demanar suport per denunciar la gestió nefasta de 
l’actual CAACB que està perjudicant greument la vida dels animals allà allotjats. 
DEPANA va promoure una reunió amb la presidenta del Consell de Protecció 
dels animals i les diferents associacions animalistes. No obstant, la situació 
dels animals del centre continua sent desesperada.  

Zoo de Barcelona i la Fundació Barcelona Zoo 

DEPANA treballa des de fa molts anys aquest àmbit dins l’objectiu d’intentar 
millorar el benestar dels animals del Zoològic de Barcelona.  

No s’ha aconseguit un espai de diàleg amb tots els agents implicats en la gestió 
del Zoo de Bcn perquè la seva actual presidenta no ho ha vehiculat. Aquest 
espai havia de ser a la Fundació Barcelona Zoo, organisme pel qual se’ns va 
requerir a les entitats per debatre i consensuar aspectes de la gestió del zoo 
que tenen relació directe amb el benestar dels animals. Tanmateix, això no va 
ser així.  



    
 

14 
 

Durant diversos anys s’ha assistit com a patró honorífic  d’aquesta Fundació a 
les reunions que s’han celebrat. 

Recordem que l’any 2018 DEPANA va ser escollida juntament amb altres tres 
entitats, Libera, Faada i l’ICAB, Il•lustre Col•legi d’Advocats de Barcelona com a 
nous patrons escollits pel Consell de Convivència, Defensa i Protecció dels 
Animals.  

Tot i que en aquell mateix any  s’acordà que s’haurien de canviar els estatuts 
de la fundació per a poder definir les noves funcions, a hores d’ara, encara no 
s’han modificat els estatuts, tot i la reclamació de DEPANA i altres patrons.  

La Presidenta de la FBZ va concloure que no es modificarien aquests estatus i 
que la fundació no seria l’espai per debatre i consensuar cap aspecte relatiu a 
la gestió i al benestar dels animals del zoo. Així doncs, DEPANA li va expressar 
la seva decepció i descontentament donat que el 2018 l’Ajuntament va 
sol•licitar a la nostra entitat que es presentés com a patrona honorífica per a 
poder treballar per a la millora del zoo de Barcelona, comprometent-se 
aleshores en un canvi d’estatuts i per tant de funcions d’aquesta fundació.  

Anys més tard es confirma que la FBZ continua mantenint els objectius pels 
quals va ser creada el seu dia.  

L’any 2021 es va procedir a renovar els membres de la FBZ. 

Les quatre entitats representants a la fundació del Consell de Convivència, 
Defensa i Protecció dels Animals, entre les quals hi constava DEPANA van 
requerir a la FBZ i concretament a la seva presidència a informar d’una sèrie de 
qüestions relatives a la gestió de la FBZ, aspectes econòmics inclosos, que 
presentaven diverses irregularitats. Aquest requeriment va ser previ i 
imprescindible a la presentació de candidatures per a ser reelegits com a 
patrons de la FBZ. 

Molts membres del Consell de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals 
van secundar aquesta important petició d’informació.  

Atès que ni l’Ajuntament de Barcelona ni la FBZ van donar resposta a aquesta 
important petició cap entitat va presentar la seva candidatura, per la qual cosa 
DEPANA no integra actualment el patronat de la fundació. Aquest fet no treu 
que es continua treballant intensament per vetllar pel benestar i la conservació 
dels animals del zoo de Barcelona.  

Es destaca el fet que es va convocar un consell extraordinari, amb l’assistència 
de l’Alcaldessa Ada Colau, que l’associació Libera va propiciar amb el suport 
de DEPANA i altres associacions, per tractar el possible trasllat de les tres 
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elefantes del zoo de Bcn a un santuari francès, on milloraria substancialment el 
seu benestar.  

Es van presentar informes tant per part del Zoo de Bcn com per part d’un 
expert independent, autoritat mundial en elefants el Dr. William Keith Lindsay, 
Consultor mediambiental; Investigador Col•laborador, Amboseli Trust for 
Elephants a Oxford, Regne Unit. Les conclusions d’ambdós informes varen ser 
clarament oposades.  

El Zoo mantenia el criteri que les elefantes es troben en una bona situació i 
desaconsellaven el seu trasllat per considerar-lo arriscat al•ludint, entre altres 
motius, a l’edat de les elefantes. En condicions naturals, les dues elefantes més 
grans la Susi (de 48 anys) i la Yoyo (de 51 anys) estarien en una vigorosa, vida 
mitjana tardana, ja que els elefants salvatges tenen una esperança de vida que 
sobrepassa de llarg els 60 anys (Lee et al. 2016). L’altra elefanta, la Bully, te 36 
anys.  El suggeriment que les elefantes són molt velles és un indicatiu de les 
baixes expectatives d’una vida llarga i saludable en condicions de zoològic.  

El Dr. Lindsay trobà deficiències en la metodologia de l’avaluació de l’estat de 
l’elefantes i que les conclusions de l'informe elaborat pel Comitè Científic i 
d’Ètica del zoo de Barcelona no podien considerar-se com una evidència que el 
Zoo de Barcelona és un refugi acceptable per a les elefantes, o que el trasllat 
de les elefantes és massa arriscat. En canvi, sembla que el Zoo estaria fallant a 
les elefantes en diversos aspectes clau del seu benestar. El trasllat de les 
elefantes a una instal•lació que sigui capaç d’atendre-les d’acord amb les seves 
necessitats biològiques, amb un suport tècnic i veterinari complert i expert, és 
totalment factible i, de fet, aconsellable. 

L’alcaldessa va intervenir preguntant si el Zoo de Bcn havia visitat el santuari 
francès on es vol traslladar a les elefantes, amb la resposta per part del Zoo 
que no havia estat així. Per tant, l’alcaldessa instà al Zoo a visitar aquest centre 
abans d’emetre un informe desfavorable del trasllat d’aquests animals. Es va 
decidir ajornar la decisió final fins haver-se produït aquesta visita.  

La presidenta del Consell va concloure la reunió de forma abrupta i precipitada, 
sense permetre l´ús del torn de paraula a diversos membres i sense esgotar el 
temps previst i anunciat per a la reunió. Literalment se’ns va expulsar de la sala 
virtual. Això sumat a 4 anys d’una actitud prepotent, de manca de diàleg, 
presumpte menysteniment i una manca de democràcia participativa real en 
aquest òrgan consultiu, va culminar en diverses accions dutes a terme per un 
important nombre d’entitats. Es va remetre un escrit a l’alcaldessa de Bcn 
denunciant aquesta lamentable situació, demanant la destitució de la 
presidenta del Consell de protecció dels animals i alhora anunciant la no 
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assistència a cap més reunió d’aquest ens, mentre continués en la mateixa 
situació. 

El desembre l’alcaldessa va convocar-nos a una reunió per tractar aquest afer. 
Des de DEPANA vam aprofitar per comunicar-li la interposició d’un recurs 
contenciós administratiu pel projecte del nou CAACB que es vol ubicar en un 
espai natural protegit.  

L’alcaldessa va desestimar la destitució de la presidenta del Consell adduint 
que suposaria una crisi de govern i sobre el nou CAACB va recollir la nostra 
petició de reunió. 

i. Educació ambiental: «Animals exòtics, però no 
domèstics» 

“Animals exòtics, però no domèstics” va néixer el 2013, i va ser creat amb el 
propòsit de sensibilitzar i conscienciar sobre la greu problemàtica associada al 
comerç d’animals  silvestres exòtics. 

Aquest projecte vam iniciar-lo amb una modesta subvenció de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

Va néixer en el marc de l’àmbit de tràfic d’espècies i del de protecció i defensa 
dels animals, que tenen una trajectòria de més de 20 anys a DEPANA. 

Entenent que tant els nens i els joves són el públic potencial que adquireix 
animals de companyia i molts d’aquests animals són exòtics, vam elaborar un 
taller d’una hora aproximada de durada que s’imparteix al 2n cicle de primària i 
a l’ESO. 

Bàsicament, i amb una metodologia adaptada a les diferents franges d’edat, es 
donen a conèixer les raons per les quals és absolutament desaconsellable 
posseir un animal de companyia exòtic. 

S’esgrimeixen dos arguments principals; tant des del punt de vista de benestar 
del animal com des la perspectiva conservacionista. 

No és ètic mantenir en captivitat en una llar un animal silvestre donat que és un 
ser viu llur nínxol ecològic es troba en els ecosistemes on viu amb unes 
necessitats molt complexes impossibles de cobrir en un domicili particular (a la 
natura passen la major part del temps cercant aliment, han de satisfer el seus 
instints naturals com el d’aparellar-se, reproduir-se, etc.) 

La tinença d’un animal exòtic pot esdevenir un greu problema pels ecosistemes 
per les greus conseqüències que genera l’abandonament d’aquests animals a 
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la natura (espècies potencialment invasores com a una de les principals causes 
de biodiversitat del planeta) 

Malgrat que podria ser un tema una mica controvertit perquè molts dels 
escolars tenen animals exòtics a casa com animals de companyia, “empatitzen” 
de forma molt ràpida amb el problema i, a través dels exemples concrets, 
acaben essent conscients del patiment al qual exposem als animals i de les 
greus conseqüències que pot suposar per a la natura de casa nostra, la 
possessió (que sovint acaba en abandonament) d’aquests animals. 

La metodologia: 

Explicació de la temàtica amb el suport d’una presentació de Power point. En el 
desenvolupament d’aquesta, es produeix la participació de l’alumnat en 
intercanvi d’opinions i experiències, tot generant debat per arribar a aquesta 
conclusió: els únics animals per tenir com animals de companyia han de ser 
gats i gossos incidint en la importància de l’adopció dels mateixos en lloc de la 
compra. 

Per arribar a aquesta conclusió es parteix del concepte del procés de 
domesticació de milers d’anys dels gossos i els gats en el sí de les societats 
humanes diferenciant-lo clarament del procés que no ha succeït amb els 
animals silvestres, que malgrat estar en captivitat conserven els seus instints 
naturals i el fet de no poder-los satisfer (sobretot quan es troben en un domicili 
particular) és converteix en un patiment per aquests animals que podria ser 
considerat com una de les pitjors formes de crueltat. 

També es parla de la problemàtica de les espècies introduïdes com a animals 
de companyia i que si son abandonades esdevenen espècies potencialment 
invasores. 

Durant el 2022, la subvenció atorgada per l’Ajuntament de Barcelona per 
executar aquest projecte educatiu s’ha vist exponencialment incrementada. 
Això ha permès també incrementar el nombre de tallers a la ciutat. 
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D’aquesta manera tenim que durant el 2022 s’han realitzat tallers a prop de 600 
alumnes de la ciutat de Barcelona. A més, també s’ha portat a terme a d’altres 
poblacions com Badalona, Santa Maria de Palau Tordera, L’Hospitalet del 
Llobregat, Sant Feliu del Llobregat, Sabadell i Molins de Rei (250 alumnes 
més). En aquests casos, és DEPANA que assumeix les despeses atès que la 
subvenció de l’Ajuntament de Barcelona, és, com dèiem, només per escoles de 
la ciutat comtal. 

c. Projecte de recerca sobre patògens en ailants del Parc 
Natural de la Serra de Collserola 

Com a part dels acords de col•laboració entre el Consorci del Parc Natural de la 
Serra de Collserola (CPNSC) i DEPANA que es van decidir a finals de 2021 es 
va iniciar un projecte de recerca sobre la presència d’organismes endòfits 
potencialment patògens identificats en ailants malalts o morts en el PN de la 
Serra de Collserola. L’objectiu de la recerca és recavar més informació sobre la 
vulnerabilitat d’aquesta espècie invasora enfront d’organismes fitopatògens 
presents en ailants  (Ailanthus altissima) del PN de Collserola. El CNPSC va 
posar a disposició de DEPANA el material de laboratori necessari per al 
desenvolupament d’aquest projecte. Durant l’any 2022 aquest projecte ha 
quedat paralitzat temporalment per manca de disponibilitat de la persona que el 
du a terme. Hi ha la intenció de reprendre la recerca a partir de la finalització 
del curs escolar 2022-23. 

d. Parc a Taula 

• El 14/01/2022 es formalitza un nou contracte per a la Gestió del 
programa Parc a taula (Exp. núm. 20215141) amb una durada prevista de 2 
anys, fins el 13/01/2024. El contracte contempla la possibilitat de pròrroga per 
dos anys més, fins el 13/01/2026. 

• Adhesions a 31/12/2022: 
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Parc Natural de la Serra de Collserola 
  

1 2 1 4 

Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac 1 14 10 16 21 62 

Parc Natural i Reserva de la Biosfera del Montseny 4  5 15 5 29 

Total per tipologia 24 35 41 126 85 309 

 

• 5a Festa de l'espigall del Garraf (06/02/2022, Vilanova i La Geltrú). 
Organitzat per Node Garraf amb la col•laboració del Parc a taula.  

• Àpat temàtic d’espigalls de col brotonera del Vallès (14/02/2022, 
Terrassa). Adreçat a comunicadors, divulgadors i professionals de 
l’Alimentació. Organitzat pel Parc a taula en col•laboració amb el Consell 
Comarcal del Vallès Occidental i el col•lectiu Terrassa Gastronòmica. 

• Fira Butifarra (1-3/04/2022, La Garriga). Divulgació i promoció de la 
participació entre les empreses Parc a taula.  

• Alimentària 2022 (04-07/04/2022, Barcelona). En col•laboració amb la 
Xarxa Productes de la Terra, s’acorda desestimar la participació de la Diputació 
de Barcelona i es gestiona la baixa dels coexpositors. 

• Concurs literari de Sant Jordi 2022. Es col•labora amb la Unitat 
Linguística, organitzadora del concurs, per a la inclusió dels premis Parc a 
taula. 

• Àpat temàtic de la gírgola de castanyer i la castanya del Montseny 
(10/05/2022, Sant Este de Palautordera). Organitzat pel Parc a taula en 
col•laboració amb el Consell Comarcal del Vallès Oriental. 

• II Congrés català de producció agroalimentària ecològica 
(19/05/2022, Vic). Participació al congrés, elaboració d’un pòster. 

• Jornada tècnica Espais Naturals i desenvolupament local 
(27/05/2022, Torroella de Montgrí). El programa Parc a taula es presenta com a 
bona pràctica. 

• Fira ÀPAT Barcelona (8-10/10/2022, Barcelona). Espai Parc a taula 
amb tallers i activitats i espai d’exposició de productors del Parc a taula. 

• Science & Cooking World Congress (7-9/11/2022, Barcelona). Vocalia 
del Congrés, participació a la ponència “Els polifenols: arguments científics 
sobre els efectes saludables del consum de fruites i verdures de proximitat”, 
amb Gerard Aragonès (URV), organització de l’Àpat Parc a taula i participació 
del Parc a taula a la tala rodona “Ingredientes en la formación en las Escuelas 
de Cocina. Su influencia en el movimiento culinario actual y que objetivos se 
marcan de cara al futuro”. 
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• Gastronòmic Fòrum Barcelona (7-9/11/2022, Barcelona). En 
col•laboració amb Teixit productiu (Xarxa Productes de la Terra), organització 
d’un espai expositiu i de l’Aula de Cuina amb tallers en directe. 

• Projecte “Productors de paisatge”: Valoració de la oportunitat de 
participar-hi. 

• “Joves cuiners del Parc”: Treballs de rellançament del projecte de cara 
a consolidar-lo el 2023. 

• Consell Català de l’Alimentació: Al•legacions al Projecte de decret pel 
qual es modifica el Decret 126/2017, de 25 de juliol, del Consell Català de 
l'Alimentació. 

• Xarxa Productes de la Terra: Aportació al PEIO, participació a la 13a 
sessió d’intercanvi i coordinació en temes comuns. 

• Som Parc a taula: producció de 6 vídeos institucionals que presenten 6 
empreses adherides al Parc a taula (enllaç a YouTube). 

• Experiències Parc a taula. Enquesta de valoració entre les empreses 
participants i inici de la renovació del catàleg. 

• Espai Parc a taula. Es desestima la proposta de creació d’una 
agrobotiga de productes del Parc a taula. 

• 27è Concurs de Fotografia dels Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix: 
Inclusió de la categoria de premi “Fotografia Parc a taula”, dotada amb 300 €, 
que finalment es declara deserta. 

• Gestió de les xarxes socials (Instagram i YouTube). 

• Gestió de les adhesions al programa. 

• Licitació del contracte de serveis per a l’organització i execució del 
programa Parc a taula. Formalització del nou contracte de gestió en data 
14/01/2022. 

4. ÀMBIT D’ACTIVITATS 
a. Relació d’activitats 

Aquest s'ha continuat amb les actuacions, excursions, xerrades, etc.  

S’ha seguit impulsant el programa de dinamització al servei dels socis i sòcies 
de l’entitat.  

Tot i que es nota l'efecte "post-pandèmia" i algunes activitats no han tingut 
prous participants, la majoria d'activitats s'han pogut tirar endavant.  
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Es continua però mantenint el dèficit crònic de persones disposades a 
coordinar activitats dins el grup. És de destacar que tot el treball de l’àmbit 
d’activitats depèn exclusivament de voluntariat, tant en l’organització i la gestió 
com en la realització de les activitats. 

Sortides i xerrades 

22/01 Voluntariat per la Biodiversitat Urbana amb SEO-Birdlife, XCN i DEPANA 
(Activitats dins del Pla Clima de l’Ajuntament de Barcelona). El 26 de gener es 
celebra el Dia Mundial de l'Educació Ambiental que té el propòsit de 
conscienciar la ciutadania perquè conservi i protegeixi el medi ambient. Amb 
aquest motiu a l’Aula Ambiental Bosc Turrull, amb la participació de 25 
persones es va realitzar una presentació del viver forestal de DEPANA i es van 
plantar uns 160 exemplars d’espècies autòctones per incremntar la biodivestitat 
d’aquest espai. 

27/01 Voluntariat per la Biodiversitat Urbana amb SEO-Birdlife, XCN i DEPANA 
(Activitats dins del Pla Clima de l’Ajuntament de Barcelona). En el marc 
d’aquest projecte es va realitzar una xerrada sobre les zones humides, 
aprofitant la proximitat de la data del del 2 de febrer establert com el Dia 
Mundial de les Zones Humides (World Wetlands Day): La xerrada estava a 
càrrec d’un membre de SEO-Birdlife, però finalment la va fer l’Anna Parisi de 
XCN. Amb l’assitència de 5 persones. 

29/01 Voluntariat per la Biodiversitat Urbana amb SEO-Birdlife, XCN i DEPANA 
(Activitats dins del Pla Clima de l’Ajuntament de Barcelona) . Activitat “Aromes 
de biodiversitat” al Jardí del Silenci (Gràcia). Es va fer una presentació de 
plantes aromàtiques i de menjadores per a ocells. Les plantes es van repartir 
entre els assistents i es va proporcionar substrat per a trasplantar-les. Van 
assistir 25 persones, majoritàriament veïnes del barri. 

20/02 Sortida en vaixell per a l’observació de cetacis en llibertat. : 7 o 8 dofins, 
frarets 

26/02  Salts de la Bleda. Cabrera d’Anoia. Entre boscos de pins i rouredes, al 
costat de vinyes i oliveres típics de la comarca de l’Anoia, 

13/03 El paisatge en mosaic. Castellfollit del Boix (Bages). 7 persones. 
Recorregut de 6 km en 6 h mirant detingudament la morfologia de les plantes i 
interpretant el territori.  

03/04 Sortida en vaixell per a l’observació de cetacis en llibertat. 2 grups de 
rorquals, 1 grup de cap d'olla gris i 2 de llistats. Mar una mica moguda. 3 
tortugues. 
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06/04 Conferència d’11:30 a 13:00 a l’Institut Lacetània de Manresa per a 
alumnat de batxillerat i cicles sobre DEPANA com a entitat ambientalista, a 
càrrec d’Alonso Pallí. La xerrada va tenir lloc en el marc de la XXXVI edició de 
les JORNADES LACETÀNIA sota el lema “Emergència Climàtica”.  Assistiren 
uns 90 alumnes.  

https://agora.xtec.cat/inslacetania/general/xxxvi-jornades-lacetania-emergencia-
climatica/ 

05/05 Taula rodona primavera verda. “Voluntariat ambiental. Mans verdes per 
un planeta viu i sostenible” Centre Cívic El Coll - La Bruguera.  A càrrec del 
director del CCColl, el director dels Lluïsos, Ana Parisi de la XCN i Depana 
(Xavi Torrents i Alonso Pallí). L’objectiu era donar a conèixer el treball voluntari 
de grups i entitats del barri en relació als problemes ambientals de la societat 
actual. Malgrat la difusió feta pel barri van estar presents només 5 persones. 

07/05 Els aiguamolls de l’Empordà en bicicleta (Els aiguamolls en bici). 10 
persones. Es va visitar els aiguamolls de la reserva integral 'Els Estanys', i 
l'estany de Vilaüt, relictes de l'antic Estany de Castelló que ocupava una 
extensió de més de 4km d'amplada . Tot i el fort vent i alguna punxada es va 
visitar tota la zona. Es va interpretar el paisatge amb les modificacions al llarg 
del temps provocades per l'acció humana o la pròpia dinàmica geològica de la 
Terra. Es varen poder veure un nombrós grup de corriol gran, valones, gambes 
verdes i els demés ocells típics dels aiguamolls.  

22/05 Sortida en vaixell per a l’observació de cetacis en llibertat. Es van 
observar molts cetacis, S’inicia el catàleg de Caps d'olla. 

11/06 Sortida en vaixell per a l’observació de cetacis en llibertat.  

22/10 Xerrada Andújar: 10 persones. Xerrada de vivències personals a la serra 
on es troba el linx.  

15/10 Cetacis: Tres grups de dofins, baldrigues i altres aus. 

19/10 Xerrada,  recorregut per les instal•lacions de Bosc Turull i demostració al 
viver de DEPANA per a alumnat europeu de Turquia, Alemanya i Polònia que 
participa en el projecte ERASMUS+ “BeGreen#5f: Friendly Fairly Food For 
Future”. En aquest projecte participa també l’Institut Vall d’Hebron que actuava 
com amfitrió i va organitzar la visita. 40 assistents. 

22/10 Ocells al Ter: 8 persones. Albirament d'unes 30 espècies diferents als 
meandres del Ter. Paisatgisme molt maco. Visita a abocador i canyet. Bon punt 
per veure voltors. 
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06/11 Cetacis. Vaixell omplert, sortida molt bé, amb bona mar i visió de 
diversos grups de dofins, molt tranquils i endormiscats.  

12/11 Sant Llorenç del Munt i l'Obac: 9 participants. Ruta pels llocs pocs 
transitats. A prop de la riera on destaquen les lianes (Clematis vitalva, Smilax..) 
del bosc ‘madur’.  

24/11 Xerrada Falcons.  20 persones. Molt interessant. Projecte començat per 
DEPANA, de dècades introduint i estudiant els falcons a Barcelona. 

27/11 Sortida pel delta del Llobregat. 19 persones i molts no socis. Tot molt 
fluïd, tant per les explicacions i perquè va fer molt bon dia. Destacar que alguns 
van manifestar la seva intenció de fer-se socis de DEPANA. 

Grup de Caminants de Collserola 

Les activitats de Caminants de Collserola consisteixen en caminades de 
dificultat baixa a moderada que es fan mensualment els dimarts, llevat dels 
mesos de juliol, agost i desembre La major part de les caminades tenen lloc pel 
Parc Natural de Collserola i en ocasions per espais naturals fora  del Parc però 
propers a Barcelona. Són activitats matinals de 9:00 a 13:00 o 14:00 h, llevat 
d’alguna ocasió excepcional en que ocupa tot el dia. Habitualment participen al 
voltant de 20 persones de mitjana. 

18/01 Caminada seguint la llera del riu Besòs aigües avall fins la seva 
desembocadura a St. Adrià de Besòs. 

15/02 Caminada circular des de l’estació de FGC de Sant Cugat a Can Coll i 
tornada a Sant Cugat. 

15/03 Caminada del Baixador de Vallvidrera a la Vall d’Hebron. 

19/04 Caminada, excepcionalment de tot el dia, pel Parc del Garraf. 

17/05 Caminada d’Horta a Sant Cugat 

21/06 Caminada de de Mollet a Montmeló visitant el poblat ibèric de Castellruf i 
la torre del Telègraf. 

20/09 Caminada per bosc i corriols de Sant Cugat a Vallvidrera superior 

18/10 Caminada circular a Mataró 

22/11 Caminada del Papiol a La Floresta 

b. Grup d’acció forestal 
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Durant l’any 2022 l’activitat del GAF va recuperar totalment la seva activitat 
normal, un cop superades les conseqüències de les restriccions a causa de la 
Covid-19.  

Les accions del GAF han anant adaptant-se als nous criteris de gestió dels 
espais forestals. En l’inici de les accions, a part de la retirada de brossa i 
l’eradicació de flora invasora, s’utilitzaven els conceptes de repoblació i 
reforestació. Els exemplars plantats eren alzines i roures, amb molt poques 
excepcions. 

En l’actualitat, hi ha un consens general sobre que el problema dels espais 
forestals del nostre país no és la necessitat d’incrementar la plantació d’arbres, 
si no la gestió en general dels espais naturals. L’increment de la superfície 
forestal, a causa de l’abandonament de superfície agrícola, no ha donat lloc en 
molts casos a masses forestals ben estructurades. A aquest fet de manca de 
qualitat forestal s’afegeix el perill d’incendis difícilment controlables a causa de 
la gran càrrega de foc potencial d’una vegetació on predominen els pins i els 
xeròfits piròfils. 

Per aquest motiu, tan pel que fa a les accions en el medi natural, com pel que 
fa a les espècies que mantenim al viver, el concepte que determina les 
espècies amb les que treballem és el de biodiversitat. Actualment no parlem de 
reforestació o de repoblació forestal, és més acurat incidir en la idea de 
restauració ambiental i insistir en la importància de la biodiversitat. Això inclou 
espècies molt diverses, fins i tot espècies herbàcies d’especial interès 
ambiental. 

Per exemple, el projecte dut a terme al nostre viver per a la reintroducció i de 
suport a la extensió de la sesquera (Saccharum ravennae) en els espais 
degradats del Delta del Llobregat. Un dels exemples d’aquesta nova orientació 
en els objectius del GAF és la producció de plançons de sesquera a partir de 
llavors obtingudes dels exemplars supervivents en el mateix Delta del 
Llobregat. 

Activitats del GAF 

16/01 Es va realitzar una plantada a la Font del Gos (vessant d’Horta de 
Collserola. Barcelona) amb la participació de l’associació cultural jueva Limud 
amb motiu de la celebració de la festivitat jueva de TuBishvat,  l’any nou dels 
arbres. Van assitir 28 persones. 

30/01 Acció a la zona de la Font del Xup (vessant de Sant Pere Màrti a 
Esplugues. Barcelona) Van participar 8 persones. Es van plantar 16 plançons i 
es van eradicar invasores, especialment seneci enfiladís (Senecio angulatus). 
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Xavi comenta que eren pocs però van fer molta feina. Explica que allà ara hi ha 
arbres de 2 m. d'alçada, de les primeres accions que s'hi van fer. 

15/02  Visita Font Vella Canyelles (barri de Les Roquetes, Nou Barris. 
Barcelona), amb dues tècniques del Parc Natural de Collserola per a definir els 
objectius a les properes accions del GAF en aquest indret. A la Font Vella de 
Canyelles es va fer durant l’hivern de 2022 una intervenció d’una primera fase 
de recuperació del torrent de Canyelles dins del marc dels pressupostos 
participatius de l’Ajuntament de Barcelona. L’objectiu va ser eliminar planta 
exòtica invasora i substituir-la per plançons d’espècies autòctones, consolidar 
els elements de patrimoni construït que hi ha (font Vella de Canyelles i mina), i 
adreçar els pas dels visitants per la zona per l’antic camí que uneix les dues 
fonts de Canyelles.  La restauració ambiental que es va fer és molt precaria i 
requereix continuar la intervenció. 

27/02 Primera acció del GAF a la Font Vella de Canyelles. Van participar 15 
persones. Es va procedir a regar les plantacions fetes en intervenció de 
l’AjuntamenT També es van afegir plançons rpincipalment d’arbustos 
autòctons. Es va retirar rizoma de canya i vegetació invasora. 

27/03 Actuació del GAF per a prevenir els efectes de l’assaig de pastura que 
s’anava arealitzar els mesos d’abril a juny en la zona on, des de l’any 2015 es 
venien realitzant plantacions a arrel d’un incendi forestal. Va comptar amb el 
suport d’un tècnic del Parc de Collserola venir el nou tècnic del Parc amb 2 
caixes de protectors. Es van col•locar uns 40-50 

08/05 Acció a la Font Vella de Canyelles. L’acció es va central especialment en 
regar les plantacions i treure rizoma de canya, seneci enfiladis i algun ailant 
jove. També es van platar uns quants plançons. Van participar 7 persones. 

29/05  Acció amb motiu de la Setmana de la Natura, a Can Parcala a Cabrera 
de Mar (El Maresme). La finca és propietat de la Fundació Alsina i Arenas i 
Baum de Bernis que la cedeix gratuïtament a la Fundació el Maresme dedicada 
a millorar l’atenció i la inserció laboral de les persones amb discapacitat 
intel•lectual. En la finca es desenvolupen activitats ecològiques com l’Aula  
Apícola, l’elaboració i venda de mel i tallers i activitats de coneixement del món 
de les abelles. L’activitat va consistir consistirà en l’observació de la interessant 
biodiversitat que conté aquest indret i en la plantació de 68 exemplars de 
plançons d’espècies autòctones del viver del GAF. Participació de 17 persones. 

04/06 El GAF va ser protagonista de la jornada comunitària per la biodiversitat 
a Bosc Turull amb motiu del Dia Mundial del medi Ambient (5 de juny). Es va 
fer una introducció al viver de DEPANA sobre les espècies i les tècniques 
utilitzades. Paral•lelament es van realitzar tasques de manteniment de l’entorn. 
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L’activitat  va estar organitzada per l'Aula Ambiental Bosc Turull amb la 
col•laboració del Centre Cívic El Coll i DEPANA.  

26/08  Visita a l’Olla del Rei (Terrenys de la UPC aCastelldefels) per a 
inspeccionar l’indret amb l’objectiu d’organitzar una plantada de sesquera en 
suport de la plataforma Salvem l’Olla del Rei. 

18/09 Nova acció a la Font vella de Canyelles. Molta feina. Retirada d’invasores 
i de canya. A sota es veu que hi van posar deixalles per aplanar terreny. Es 
troba de tot quan es forada. Part de les plantacions realitzades durant la 
restauració amb els pressupostos participatius es van assecar durant l’estiu. 
Participació de 16 persones. 

09/10  Activitat a la Font del Gos sense cap plantació, ja que es va dedicar a 
realitzar el cens i revisió de l’estat del sector de la Font del Gos amb l’objectiu 
de realitzar l’avaluació de les conseqüències de l’assaig de pastura d’abans de 
l’estiu. Van intervenir 14 persones.  

18/12 Acció a la Font del Gos. Revisió de l’esta de les plantades anteriors. Es 
va regar i refer els escocells. Es van plantar 30 exemplars de llentiscle, aladern 
i garric, més algun exemplar de roure al llarg del camí de pujada cap el mirador 
de Montbau, la zona menys afectada pel pasturatge. 

i. El Viver Forestal del Bosc de Turull 

Ja hem comentat abans que els darrers anys hi ha hagut un canvi en la 
interpretació de la funció del nostre viver forestal. Els arbres continuen sent 
objecte de reproducció al viver i plantació al medi, però limitats a casos 
concrets i prioritzant especies d’especial interès. El nom de viver forestal s’ha 
d’interpretar en un sentit molt ampli, ja que s’inclouen, a més de les espècies 
forestals, arbòries i no arbòries, les pròpies d’altres hàbitats, com ara les zones 
humides. 

Durant 2022 han continuat les tasques de manteniment del viver de DEPANA a 
les instal•lacions de l’Aula Ambiental de Bosc Turull per a garantir la 
disponibilitat de plançons destinats a les accions de voluntariat de restauració 
ambiental. S’han continuant fent els torns de supervisió setmanal que duen a 
terme 6 voluntaris i voluntàries per al control del correcte funcionament del reg. 
El manteniment general i la sembra i transplantament de nous exemplars ha 
continuat a càrrec de l’alumnat de les activitats d’Aprenentatge-Servei. 
L’alumnat també col•labora. 

Vivers de suport i d’intercanvi amb el GAF en centres educatius 
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De la mateixa manera que des del curs 2015-16 l’Institut Bernat el Ferrer de 
Molins de Rei col•labora amb el GAF mantenint un viver, similar al de Bosc 
Turull, que proporciona plançons a DEPANA. Igualment algunes escoles de 
primària, a las que se les ha proporcionat assessorament i llavors, també han 
iniciat petits vivers forestals dels quals, si així ho desitgen, ens fem càrrec a 
l’estiu a Bosc Turull. 

ii. Projecte Aprenentatge – Servei (ApS) “Fem un món 
més verd” 

En el projecte participa alumnat d’educació bàsica, tan de primària com de 
secundària, especialment alumnat de Servei Comunitari de l’ESO. En menor 
grau s’integra també alumnat de formació ocupacional. El nostre projecte 
respon a la demanda de l’alumnat per realitzar accions concretes a favor del 
medi ambient. No cal insistir com atreuen a l’alumnat conceptes, com ara 
emergència climàtica, sostenibilitat, biodiversitat, etc. Cal oferir una via per 
materialitzar aquest anhel d’acció a partir de la oferta d’activitats adients en un 
entorn proper. El projecte inclou alumnat de procedència social molt diversa 
que cerca integrar en l’entorn social i natural del nostre país. 

Un centre d’interès és la producció de plançons i el manteniment del viver 
d’espècies autòctones de DEPANA en el Aula Ambiental Bosc Turull. S’utilitza 
material reciclat, com ara ampolles de PET i caixes de fruita de plàstic com a 
suport. Els plançons produïts s’utilitzen en activitats de restauració d’espais 
naturals per part d’alumnat d’ESO i Primària (Parc Natural de Collserola i Serra 
de la Marina) i en accions per part de voluntariat de DEPANA. També 
s’ofereixen a altres entitats. 

L’alumnat també du a terme diverses tasques de suport a Bosc Turull: neteja 
de camins, compostatge, revisió de menjadores d’ocell i caixes niu, reg, 
instal•lació i control de trampes de feromona per a processionària, erradicació 
de vegetació invasora, etc. 

Nou premi per al projecte d’ApS de DEPANA 

El passat any 2022 DEPANA va rebre el 3r Premi de la convocatòria de premis 
Jaume Ciurana al civisme en la modalitat a la millora de l'entorn natural, en 
reconeixement a les activitats desenvolupades amb alumnat de secundària i 
primària. 

https://dretssocials.gencat.cat/ca/ambits_tematics/civisme_i_valors/premis-
civisme/guardonats/2022/jaume-ciurana/ 

És de destacar que és el segon any consecutiu que el projecte d’ApS “Fem un 
món més verd” de DEPANA es veu guardonat amb un premi. L’any anterior es 
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va rebre el Premi Nacional d’Aprenentatge-Servei 2021, en la modalitat 
d’entitats socials. 

https://aprendizajeservicio.com/2021-3/premio-a-las-entidades-sociales/ 

El projecte en xarxa d’ApS de DEPANA es desenvolupa a dos nivells. D’una 
banda, les entitats i institucions que donen suport, i de l’altra, les escoles i 
associacions d’on prové l’alumnat que hi participa. Durant l’any 2022 DEPANA 
no ha rebut cap subvenció per al desenvolupament d’aquestes activitats, ni 
tampoc cap aportació econòmica per part de les escoles. El treball cooperatiu 
de totes les parts implicades, Aula Ambiental Bosc Turull (SCEA) i professorat, 
fa viable la sostenibilitat d’aquest projecte que durant l’any 2022 s’ha dut a 
terme, per part de DEPANA, gràcies al voluntariat. 

Institucions o entitats que hi donen suport: 

• Aula Ambiental Bosc Turull (Ajuntament de Barcelona)  

• SCEA Societat Catalana d’Educació Ambiental 

• Consorci del Parc Natural de la Serra de Collserola 

• Departament d’Ensenyament (Generalitat de Catalunya) 

• Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (per a plantades a la Serra 
de la Marina) 

Centres d’ensenyament i formació que han participat durant l’any 2022: 

• Institut Bernat el Ferrer (Molins de Rei) 

• Col•legi Kostka de Gràcia (Barcelona) 

• Escola Molina (La Guineueta- Nou Barri, Barcelona) 

• Fundació Mercè Fontanilles (Barcelona) 

• Institut Vall d’Hebron (Barcelona) 

• Escola Baró de Viver (Sant Andreu, Barcelona) 

• Escola Mercè Rodoreda (Santa Coloma de Gramenet) 

• Escola Miguel de Unamuno (Santa Coloma de Gramenet) 

• Escola Baró de Viver (Sant Andreu, Barcelona) 

• Escola Eulàlia Bota (Sant Andreu, Barcelona) 
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• Escola La Maquinista (Sant Andreu, Barcelona) 

En total s’han realitzat 69 hores d’activitats i tallers pels que han passat 709 
alumnes d’11 centres d’ensenyament. 

Relació d’activitats d’ApS durant l’any 2022 

Curs 2021-22 Gener – Juliol (2022) 

21/01 Dos tallers d’una hora de plantada d’aglans en viver d’ampolles de PET 
destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. Activitat amb 22 
alumnes de dos grups de primària, 3r i 4t de l’Escola Baró de Viver de 
Barcelona. 

27/01 Acció a Collserola, amb el suport d’un tècnic del Parc Natural, amb 
alumnat de 3r d’ESO de l’Aula Oberta de l’Institut Bernat el Ferrer de Molins de 
Rei. Tasques de manteniment i cura de l’entorn de la caban de pedra seca 
acatalogada pel parc com a Castellciuró I. Es complementa la activitat amb 
retirada de canya de la riera Bonet de Molins. 

10/02 Tres tallers d’una hora de plantada d’aglans en viver d’ampolles de PET 
destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. Participen 3 grups de 5è 
de primària de l’escola Mercè Rodoreda de santa Coloma de Gramenet. 

17/02 Es presenten  propostes per a realitzar TFG ApS per al curs 2022-2023 
en la UAB. Malauradament no troben acolliment per part d’alumnat. 

22/02 Taller de treball comunitari de dues hores a Bosc Turull i al viver del GAF 
amb un grup d’alumnat de 3r d’ESO de l’Escola Molina Bosc Turull, 25 
alumnes. 

24/02 Taller amb alumnat de 2 grups de 5è de primària de l’Escola Bota de 
Barcelona. Una hora amb cada grup. Plantada d’aglans en viver d’ampolles de 
PET destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. 

07/03 Taller d’una hora de plantada d’aglans en viver d’ampolles de PET 
destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. Participa un grup 
d’alumnat de 2n de primària de l’escola La Maquinista, 18 alumnes. 

10/03 Acció d’eradicació de flora al•lòctona (fals miraguà) i manteniment de 
l’entorn de les antigues fonts  i una bassa a la Riera Bonet de Collserola amb 
un grup de 25 alumnes de 2n ESO de l’Institut Bernat el Ferrer de Molins de 
Rei.      
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29/03 Activitats de manteniment a Bosc Turull i al viver del GAF. 6 alumnes del 
Projecte Singulars de la Fundació Mercè Fontanilles alumnes de formació 
ocupacional sobre logística i e-comerce. 

08/04 Plantada de plançons amb alumnat de l’Escola Mercè Rodoreda de 
Santa Coloma de Gramenet a la Font de l’Alzina en el Parc de la Serra de la 
Marina (amb el suport d’una brigada forestal de l’Ajuntament Santa Coloma de 
Gramenet) Participen 3 grups 5è de primària, en total 55 alumnes i 6 
professors, més dos voluntaris del GAF de DEPANA. 

01/06 Taller de treball comunitari a Bosc Turull i al viver del GAF al viver de 
amb un grup d’alumnat de 3r d’ESO de l’Institut Vall d’Hebron de Barcelona. 

13/06 Recollida plançons, per part de voluntaris del GAF, de les plantacions de 
viver efectuades per alumnat de les escoles de primària Mercè Rodoreda i 
Miguel de Unamuno de Santa Coloma de Gramenet. Un cop finalitza el curs, 
l’alumnat que ha tingut cura les lliura a DEPANA per a continuar el seu 
desenvolupament a les instal•lacions de Bosc Turull..  

Curs 2022-23 Setembre – Desembre (2022) 

13/09 Primer dia del nou curs d’activitats amb alumnat de l’Aula Oberta de 
l’Institut Bernat el Ferrer de Molins de Rei. Durant tot el curs l’alumnat realitzarà 
tasques de plantació, trasplantament i manteniment del viver de suport al del 
GAF instal•lat al seu hort escolar. 

19/09 Taller de treball comunitari a Bosc Turull i al viver del GAF amb un grup 
d’alumnat de 3r d’ESO de l’Institut Vall d’Hebron de Barcelona. 

21/09 Primer dia del nou curs d’activitats a Bosc Turull amb alumnat de 3r 
d’ESO de l’escola Kostka (Jesuïtes de Gràcia) Un total de 125 alumnes van 
passant durant tot el curs rotatòriament els dimecres d’11 a 12. Col•laboren en 
tasques de treball comunitari i en el manteniment del viver del GAF plantant, 
trasplantant, regant, netejant... 

08/11 Taller de treball comunitari de dues hores a Bosc Turull i al viver del GAF 
amb un grup d’alumnat de 3r d’ESO de l’Escola Molina Bosc Turull, 25 
alumnes. 

29/11 Plantada amb alumnat de l’Escola Mercè Rodoreda de Santa Coloma de 
Gramenet a la Font de l’Alzina en el Parc de la Serra de la Marina (amb el 
suport d’una brigada forestal de l’Ajuntament Santa Coloma de Gramenet) 
Participen 2 grups 5è de primària, en total 41 alumnes i 4 professors, més dos 
voluntaris del GAF de DEPANA. 
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02/12 Dos tallers d’una hora de plantada d’aglans en viver d’ampolles de PET 
destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. Participen 2 grups de 4t 
de primària de l’escola Mercè Rodoreda de santa Coloma de Gramenet. 

05/12 Taller amb alumnat de 2 grups de 5è de primària de l’Escola Bota de 
Barcelona. Una hora amb cada grup. Plantada d’aglans en viver d’ampolles de 
PET destinades a ser lliurades a DEPANA a finals del curs. 

c. Grup de defensa de Collserola. Trobada d’Entitats 
Col•laborem amb el Parc. 

Manteniment de la participació en els òrgans gestors del Parc (Taula d’entitats 
col•laboradores del Parc de Collserola, Consell Consultiu del Consorci del Parc 
de Collserola) i en les plataformes ciutadanes compromeses en la defensa del 
patrimoni natural de Collserola (Plataforma Cívica per a la Defensa de 
Collserola, SOSLaRierada, StopLlicorelles, etc.). 

d. Can Parcala 

DEPANA i la Fundació Alsina i Arenas i Baum de Bernis varen firmar un 
conveni a finals del 2017 pel qual la nostra entitat dur a terme activitats a l’espai 
de Can Parcala amb un pressupost de 2.000 € anuals. En aquest espai també 
hi treballa la Fundació Maresme amb persones amb diversitat funcional 
intel•lectual que els ofereix una oportunitat de feina amb uns valors que la 
nostra entitat també comparteix: cuidar del nostre entorn natural. 

D’aquesta manera, de la finca rústica i dels seus cultius en resulten productes 
ecològics i de proximitat que no fan més que garantir la biodiversitat de les 
espècies pròpies del Maresme. 

Per fomentar-ho i donar a conèixer aquest petit oasi situat a Cabrera de Mar, 
DEPANA ha fet visites com a part de les seves activitats on es tractaven temes 
concrets de fauna i flora que es poden observar i gaudir a l’espai que ens 
brinda Can Parcala. Alhora, l’Associació ha fet de pont amb altres entitats 
perquè es puguin dur a terme projectes més tècnics fora de la divulgació. 

Durant el 2022 es van poder portar a terme les següents activitats:  

• Amfibis a Can Parcala (25 de març): A través de la instal•lació al 2020 
de la nova i ampliada bassa, es va poder gaudir de la presència de la fauna 
que s’hi troba ben a gust per aquestes contrades. És per això que els 
participants van poder conèixer de prop tot el projecte de reintroducció del 
gripau d’esperons i observar altres amfibis, tant a la bassa com a l’abeurador 
de la finca.            
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• Nit de Ratpenats (el 9 de juliol): Amb aquesta activitat vam poder 
sumar-nos un any més a la International Bat Night i aprendre sobre la 
ratapinyada, un animal tan misteriós com imprescindible. En un principi vam 
comptar amb una bona introducció teòrica sobre costums, tipus, etc. per 
després passar a l’observació dels exemplars que fan vida al magnífic espai del 
que disposen a Can Parcala. 

• També resulta un espai idoni per realitzar activitats del nostre Grup 
d’Acció Forestal (GAF). Enguany, es van fer dues: la primera en el context de 
la Setmana de la Natura, del 22 al 29 de maig i, l’altre plantació de plançons 
adequats per l’indret, es va realitzar el 20 de novembre.  

5. ÀMBIT DE COMUNICACIÓ I PARTICIPACIÓ 
a. Difusió i comunicació 

Durant el 2022, s’ha seguit amb l’enviament de notes de prensa sobre els 
principals projectes i campanyes que DEPANA porta a terme, amb especial 
rellevància en els temes que afecten el delta del Llobregat. També s’han 
elaborat i enviat de forma regular ell butlletins sobre l’actualitat i activitats a 
socis, voluntaris i col·laboradors. 

S’ha atès els mitjans de comunicació que ho han requerit mitjançant voluntariat 
i s’ha mantingut presència en els diferents suports de comunicació que així ho 
han sol•licitat. 

S’han incrementat notablement el nombre de publicacions a les xarxes socials 
que té disponibles DEPANA: Facebook, twitter, Instagram, YouTube i Linkedin. 

b. Publicacions 

Agró Negre 

L’any 2022 només podem completar una sola edició de l’Agró Negre, el número 
40, que va ser rebut pels socis el mes de març, coincidint amb la darrera 
assemblea. 

La portada es va dedicar al debat entorn a les energies suposadament eco, 
eòliques i solars. I una finestra per anunciar un tema que un any després 
segueix d’estricta actualitat, l’ampliació de l’aeroport. 

La denúncia va tenir com a entitat convidada a la Plataforma del riu Siurana, 
que lluita per la preservació d’aquest preciós riu del Priorat. 

A l’editorial es fa una anàlisi de la cimera COP26 celebrada a Glasgow. 
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A la secció d’Acció ambiental, parlem d’una lluita ecologista que no sembla 
tenir final, l’ampliació de l’aeroport, que segueix sent una prioritat per a la 
nostra entitat. I parlem també del problema provocat per l’expansió de plantes 
fotovoltàiques a la Conca de Barberà. 

A la secció d’Agrociència, l’expert en llop Ignasi Castellví, ens fa una 
aproximació acurada a la situació d’aquest depredador a la península Ibèrica i 
dels avantatges que per a la biodiversitat suposa la seva protecció.  

En aquesta mateixa secció viatgem al massís del Garraf per admirar unes 
curioses formes geològiques. 

L’entrevista amb els socis va tenir com a protagonista al nostre consoci Jaime 
González, voluntari de l’associació Anda, del Baix Llobregat. 

A les planes centrals, el geògraf i professor associat de la Universitat Rovira i 
Virgili Sergi Saladié ens fa una anàlisi en profunditat del model d’implantació de 
les energies renovables al nostre país. 

A la secció en positiu l’Agró Verd ens arriba la crònica d’un pollet de trencalòs, 
batejat com a Depana, i d’altres pollets en el procés de reintroducció d’aquesta 
espècie amenaçada en diferents punts de la península.  

I en aquesta mateixa secció es recull la campanya d’educació ambiental de 
DEPANA sobre la transcendència de la presència de l’os bru als Pirineus, amb 
tot un seguit de xerrades i activitats adreçades a les escoles del Pirineu. 

La secció d’activitats recull les sortides i altres activitats organitzades per la 
nostra entitat en el segon any d’afectació de la pandèmia de la Covid, i que 
inclou sortides en vaixell, exploracions ornitològiques als secans (Ivars, etc) o 
exploracions botàniques al parc natural de Sant Llorenç de Munt, tot plegat 
amb una assistència prou bona, malgrat algunes restriccions sanitàries encara 
en vigència llavors. 

La secció Miscel•lània recull un seguit de mini notícies de caire ambiental.  

El llibre recomanat en aquest número va ser l’interessant aportació del conegut 
botànic Josep Vigo recollint experiències viscudes en diferents expedicions 
botàniques, tot plegat amanit amb serenes reflexions. 

La secció Agromaníacs es fa ressò de la iniciativa del col•lectiu Eixarcolant, que 
busca reivindicar el valor i la utilitat de les “plantes oblidades”. 

I finalment la Contra, contraportada, no podia eludir el tema de l’ampliació de 
l’aeroport, que ens té en peu de guerra encara ara i per molt temps.  
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La intenció del Consell de redacció de l’Agró Negre hauria estat recuperar el 
ritme de tres –o almenys 2- edicions per any, però per la falta evident de 
disponibilitat de temps dels pocs integrants del consell, en una tasca que es fa 
íntegrament des del voluntariat –inclosa l’edició- fa impossible aquesta fita. Des 
d’aquestes línies aprofitem doncs a fer una crida ferma per animar als socis o 
simpatitzants que ho vulguin a formar part d’un nou consell de redacció o 
almenys a reforçar de forma decidida a l’equip actual, tot de cara a un 
necessari relleu generacional. 

Agenda d’activitats 

S’han imprès les 2 agendes d’activitats, una tirada de 100 exemplars 
respectivament, per fer publicitat en centres cívics, comerços, i zones d'interès. 

c. Participació 

Respecte de la memòria de l’any anterior (2021) no hi ha hagut novetats quan 
al voluntariat.  El funcionament de DEPANA i el manteniment de la seva 
activitat continua depenent de l’esforç de les persones que de manera 
voluntària i desinteressadament duen a terme accions de defensa del medi 
natural en l’àmbit jurídic i sobre el terreny, organitzen activitats de difusió del 
patrimoni natural, representen l’entitat davant dels organismes més diversos, 
oficials i privats, atenen els mitjans de comunicació, s’encarreguen de la 
redacció de la nostra revista, així com de les més variades tasques de suport o 
manteniment que requereix l’entitat. 

Com ja dèiem a la memòria anterior, DEPANA no es pot considerar a efectes 
administratius com una entitat de voluntariat, donat que no disposa d’un Pla de 
Voluntariat, ni es defineix com a tal als seus estatuts. Tanmateix, el cert es que 
DEPANA sí du a terme projectes de voluntariat adreçats a l’interès general 
oberts a la participació de qualsevol persona, tant si és sòcia com si no ho és. 
El Grup d’Acció Forestal, i el projecte d’Aprenentatge-Servei “Fem un món més 
verd”, dels que ja s’ha tractat en l’apartat de l’àmbit d’activitats, són projectes 
de caire permanent que compleixen aquest criteri. 

Actualment la nostra entitat no disposa de prous recursos humans per a 
gestionar una estructura de voluntariat més enllà del que ja s’està fent en 
aquest sentit. Qualsevol increment en l’activitat de projectes de voluntariat 
requeriria la incorporació d’alguna persona més disposada en col•laborar 
voluntàriament en l’elaboració i la gestió del Pla de Voluntariat i la seva 
concreció en els diferents projectes de voluntariat. 
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En les activitats han participat 250 persones a través de 13 accions de 
voluntariat ambiental. 

d. Convenis 

Conveni amb el Departament d’Ensenyament 

Continuem amb el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, 
el qual no cal renovar cada curs i és el que ens proporciona el marc legal per al 
desenvolupament del projecte d’Aprenentatge i Servei (ApS) amb els centres 
d’ensenyament que depenen d’aquest departament. 

Acord de col•laboració amb el Consorci del Parc Natural de la Serra de 
Collserola (CPNSC) 

Continua la col•laboració amb el CPNSC. DEPANA participa en la Taula 
d’Entitats col•laboradores amb el Parc de Collserola i és membre igualment  del 
Consell Consultiu del Parc. Les activitats del GAF a Collserola, el projecte de 
recerca sobre els ailants i alguna de les activitat d’ApS són les principals 
accions en les que es concreta la col•laboració amb el CPNSC. 

Contactes amb l’ADF 315 La Carrerada de Vilafranca del Penedès 

Hem continuat els contactes i l’intercanvi d’experiències amb els companys de 
l’ADF de Vilafranca. Hem tornat a visitar el seu viver forestal instal•lat en els 
antics horts de Cal Gallina i hem intercanviat experiències i materials. 

Reunió amb representants de PEFC 

PEFC (Program for the Endorsement of Forest Certification) és actualment el 
sistema de certificació forestal més implantat al món a escala global. Com a 
organització no governamental sense ànim de lucre la seva finalitat és 
promoure la gestió forestal sostenible mitjançant una certificació independent 
de tercers. El principal sistema alternatiu de certificació forestal és FSC (Forest 
Stewardship Council). Malgrat que no hi ha un reconeixement mutu del material 
certificat entre FSC i PEFC, en alguns països FSC i PEFC apliquen el mateix 
estàndard de gestió. 

El 7 de juny de 2022 va tenir lloc una reunió entre DEPANA i PEFC. La reunió 
es va demanar per part de DEPANA donat el fet que fa anys la nostra entitat és 
membre de PEFC. L’objectiu principal de la reunió era analitzar les possibilitats 
de col•laboració  entre DEPANA i PEFC amb l’objectiu de donar sentit a 
aquesta pertenença. 

Per part de DEPANA varen participar Josep M. Carrera, Lluís Tordà i Alonso 
Pallí, per part de PEFC Catalunya, Josep M. Vila d’Abadal, President de PEFC, 
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Jose Luis Abián Perruca, Director Tècnic de PEFC Catalunya, President de 
PEFC Espanya i Gerent del Centre de La Propietat Forestal i Robert Roch, 
responsable de Cadena de Custòdia de PEFC Catalunya. 

La reunió va ser cordial i es va arribar a la conclusió de l’interès per ambdues 
parts de poder arribar a col•laborar de cara l’organització d’activitats de 
divulgació relacionades amb els espais forestals del nostre país. 
Malauradament aquest acord inicial no ha estat possible materialitzar-ho en 
activitats concretes per limitacions, per part de DEPANA, quant a recursos 
humans. Tanmateix, es manté la intenció de poder fer realitat aquest objectiu. 
Les perspectives en aquest sentit esperem que siguin més favorables a partir 
sobretot del segon semestre d’enguany. 

No es pot obviar que la relació entre DEPANA i PEFC no deixa de ser un 
assumpte delicat, donat que altres organitzacions ambientals no 
governamentals, com ara The Wilderness Society, Greenpeace i FERN en 
ocasions han criticat el PEFC. En els seus orígens FSC va ser el sistema de 
certificació forestal preferit per diverses ONG ambientalistes, com ara WWF, 
SEO i Greenpeace. Tanmateix, actualment Greenpeace considera que “els 
sistemes de certificació no han aconseguit prevenir la destrucció dels boscos i 
la biodiversitat, ni les violacions dels drets humans en sectors clau com ara la 
producció d'oli de palma, soja, fusta i paper. A causa de les limitacions i 
debilitats de la certificació, es constata que aquesta eina juga un paper molt 
limitat a l'hora d'aturar la desforestació i protegir els drets humans”. Aquesta 
postura Greenpeace la fa extensible tan a PEFC com a FSC.  

Per aquest motiu, la postura de DEPANA respecte a PEFC ha de quedar ben 
definida. En primer lloc la relació amb PEFC es limita a PEFC Catalunya. 
L’objectiu és el diàleg, l’intercanvi d’informació sobre la problemàtica forestal al 
nostre país i la divulgació en general del valor ambiental dels espais forestals i 
la importància de la seva gestió. La col•laboració de DEPANA amb PEFC 
Catalunya no implica necessariament un aval incondicional al sistema de 
certificació de PEFC. 

6. ÀMBIT DE PARTICIPACIÓ INSTITUCIONAL I RELACIONS 
EXTERIORS 
a. Activitats institucionals 

- Assistència als plenaris del Consell de Ciutat de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

- Assistència als plenaris del Consell Municipal de Medi Ambient i 
Sostenibilitat de Barcelona, així com a les Comissions Permanents del mateix. 

- Assistència al Consell de Protecció de la Natura. 
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- Assistència als plenaris del Consell Municipal de Convivència, Defensa i 
Protecció dels Animals de Barcelona, així com a les Comissions Permanents 
del mateix. 

- Assistència a les reunions convocades pel Patronat de la Fundació Zoo 
de Barcelona. 

- Assistència a les reunions del Patronat del Parc Nacional d’Aigüestortes i 
Estany de Sant Maurici. 

- Assistència a les reunions del Consell Consultiu del Consorci del Parc 
Natural de la Serra de Collserola. 

- Assistència a les reunions de la Comissió Consultiva del Parc Natural del 
Montseny. 

- Assistència a les reunions organitzades pels consells de caça. 

- Assistència a la Junta de Protecció del Parc Natural dels aiguamolls de 
l’Empordà. 

- Assistència a les reunions convocades pel PEFC (Programa para el 
Reconocimiento de Certificación Forestal). 

b. Activitat internacional de DEPANA 

L’activitat internacional de DEPANA durant el 2022 s’ha centrat en tres 
organitzacions de les que som membres: MedPAN, el CIDN i la UICN. 

MedPAN 

Durant aquest període hem seguit participant activament a MedPAN des de la 
seva junta directiva. De tota l’activitat duta a terme en el context de MedPAN, 
és especialment rellevant la participació́ en la Conferència de les NNUU sobre 
l’Oceà (ODS14) a Lisboa (juny), el Conveni de Diversitat Biològica de NNUU 
(CBD), tant a les sessions tècniques del SBSTTA 24 a Ginebra, (març) com la 
COP15 del Conveni a Montreal (desembre), així com a la COP27 del Conveni 
de Canvi Climàtic a Sharm El-Sheik (març). En totes aquestes reunions es van 
organitzar i/o bé  participar en diferents side events promovent la importància 
de la conservació del litoral, les  àrees marines protegides i de les xarxes de 
gestors com MedPAN. De la participació en aquests esdeveniments 
internacionals n’han sortit diferents entrevistes a TV3: 

 Telenotícies TV3 COP27- UNFCCC side event organitzat per la 
Fundació del Princep Albert II de Mònaco al pavelló mediterrani: 
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https://www.ccma.cat/tv3/alacarta/telenoticies/albert-de-monaco-el-
mediterrani-esta-patint-un-20-mes-que-els-altres-mars/video/6185772/ 

 Telenotícies TV3 COP15 CBD: 
https://www.ccma.cat/tv3/alacarta/telenoticies/cientifics-catalans-a-la-
cop15-de-biodiversitat-de-mont-real-consideren-indispensables-les-
cimeres-i-ser-hi-presents/video/6193358/  

 TV3 Conferència de NNUU sobre l’Oceà Lisboa: 
https://www.ccma.cat/324/700-tones-de-residus-plastics-contaminen-
cada-dia-el-mediterrani-un-mar-amenacat/noticia/3173380/  

L’assemblea general de MedPAN es va celebrar de forma mixta presencial/on-
line. Va tenir lloc a Montenegro del 24 al 27 d’octubre. 
https://medpan.org/en/news/marine-protected-area-management-effectiveness-
heart-discussions-medpans-annual-regional  

Al llarg de l’any 2022 s’ha participat en totes les reunions de la Junta Directiva 
(mensuals) i del Bureau. En representació́ de MedPAN també s’ha participat en 
totes les reunions de Junta Directiva de “The MedFund” el fons fiduciari per a 
les AMP de la Mediterrània, amb seu a Mònaco, que es va impulsar des de 
MedPAN.  

Consell Ibèric de Defensa de la Natura 

Pel que fa al Consell Ibèric de Defensa de la Natura (CIDN), el 9 de març de 
2022 es va organitzar una assemblea general del per via telemàtica, en la que 
es va acordar utilitzar els fons comuns del CIDN per a l’organització d’un 
Congrés Ibèric sobre l’impacte de les energies renovables a la natura, en 
particular a la xarxa Natura 2000. ADENEX s’encarregarà de la logística de 
l’organització i al llarg de l’any s’han mantingut diverses reunions de la 
Presidenta del CIDN amb ADENEX per tal de coordinar els avenços, així com 
una Assemblea General Extraordinària  telemàtica el dia 11 de novembre.  El 
congrés tindrà lloc del 20 al 22 d’abril de 2023 a Extremadura.  

UICN 

Finalment, pel que fa a la UICN, destaca la celebració a Màlaga del 20è 
aniversari del Centre de Cooperació per a la Mediterrània del 28 de setembre a 
l’1 d’octubre. Entre els diferents actes, la cerimònia al Jardí Botànic de Màlaga 
va ser facilitada per la Puri Canals com exvicepresidenta de la UICN. 
Igualment, la Puri Canals va representar DEPANA en l’Assemblea de membres  
que el Comitè Espanyol va organitzar associada a la celebració. 

7. SECRETARIA GENERAL 
a. Sessions de Junta Directiva 
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Durant l’any 2022 s’ha preparat, d’acord amb el President, les Ordres del dia de 
les reunions de la Junta Directiva, les quals han tingut una periodicitat mensual. 
Així mateix, s’han compilat i arxivat les actes de les reunions. En l’actualitat, les 
reunions es porten a terme en format híbrid, combinant la presencialitat i 
virtualitat per facilitar l’assistència de tots els membres de la junta. 

S'ha preparat, d’acord amb la Presidència, l'ordre del dia de l'Assemblea 
General de Socis. S'ha redactat l'acta i la Memòria anual de l’actuació de la 
Junta Directiva, així com el Programa i pressupost anuals d’actuació. 

S’ha dut a terme la coordinació i supervisió de la gestió tant de les vocalies com 
del personal contractat: Secretaria Tècnica i Administrativa, i personal de 
suport. 

b. Secretaria técnica 

Durant l’any 2022, la plaça ha estat coberta per una persona a mitja jornada 
(25h setmanals). 

A les tasques de la secretaria tècnica es destaca la presentació del següent: 

 10 sol·licituds d’ajudes /subvencions a organismos públics i privats, dels 
quals han estat atorgades dues (Ajuntament de Barcelona i CaixaBank). 

 Atorgament del premi Jaume Ciurana pel projecte “Fem un món més 
verd”. 

S’ha seguit en la línia de tots els anys intentant realitzar una despesa adequada 
de material d’oficina. 

c. Socis 

Durant el 2022, hi ha hagut 15 altes i, malauradament, 15 baixes de sòcies i 
socis. 

A 31 de desembre de 2022, DEPANA té  916 sòcies i socis. 

Els motius de les baixes han estat diversos: per defunció, per cessament de la 
persona i, en general, per motius econòmics. 

 


